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Blažena Galiová 
starostka obce

Slovo starostky

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz

Vážení spoluobčané,

dostává se vám do rukou letní čís-
lo obecního zpravodaje. Ani jsme se 
nenadáli a máme za sebou polovi-
nu roku. O tom, co se nám podařilo 
v obci vybudovat nebo co se připravu-
je, vás informuji na jiném místě toho-
to zpravodaje.
Protože se blíží konec školního roku 
a dění ve škole hýbalo naší obcí ce-
lou řadu týdnů, ráda bych Vás infor-
movala, že z řádně vyhlášeného kon-
kurzního řízení jmenovala rada obce 
nového ředitele naší školy. Konkurzní 
komise ve složení zástupce krajského 
úřadu, České školní inspekce, ředitel 
jiné školy, volený zástupce pedagogů, 
volený zástupce školské rady a dva 
zástupci zřizovatele (složení komise 
stanovuje právní předpis), byla rozší-
řena o nezávislého odborníka v oblasti 
školství a psychologie s hlasem porad-
ním. Z jednání komise byl vyhotoven 
zápis, ve kterém bylo stanoveno pořa-
dí uchazečů:

• seznam zúčastněných uchaze-
čů: 1. Mgr. Jitka Brhlová, 2. Mgr. 
Hana Švandelková (třetí uchazeč 
se omluvil a na konkursní řízení 
se nedostavil)

• usnesení konkurzní komise: na 
základě posouzení přihlášek, vý-
sledků řízených rozhovorů, do-
savadních pracovních výsledků 
uchazečů zejména v oblasti škol-
ství, mládeže a tělovýchovy, se 
komise hlasováním přítomných 

členů usnesla, že pro výkon čin-
ností ředitele/ředitelky jsou vhod-
né obě dvě uchazečky v pořadí 1. 
Mgr. Jitka Brhlová, 2. Mgr. Hana 
Švandelková

• rada obce se po projednání roz-
hodla jmenovat Mgr. Jitku Brhlo-
vou do funkce ředitelky příspěv-
kové organizace Základní škola T. 
G. Masaryka Šardice 521 s účin-
ností od 1. 8. 2019

Všichni věříme, že se situace v naší 
škole zklidní, pedagogický sbor se 
stabilizuje a nová ředitelka vnese do 
školy její základní principy fungování, 
jako je soustředění se na děti, profesi-
onalitu, loajalitu ke škole a k dětem. 
Naším cílem a cílem nového vedení 
školy je zajistit, aby ve škole bylo dob-
ře dětem i učitelům. Chceme zajistit 
dlouhodobou spokojenost vašich dětí 
a vás, rodičů. Toho nedosáhneme, po-
kud se škola nepřizpůsobí dnešní mo-
derní době, což je náš společný cíl.
Chceme se zároveň rodičům omluvit 
za prodlevu v komunikaci, která byla 
nutná, abychom nechali volný průchod 
některým vyjádřením, emocím a fa-
cebookovým debatám. V neposlední 
řadě jsme čekali, jak naloží někteří 
učitelé se svou morální zodpovědností 
k vašim dětem a škole, jejímiž zaměst-

nanci jsou nebo byli. Myslíme si, že 
dnes je situace již jasnější a každý ví, 
co chce a kam patří. Zřizovatel, rada 
obce, bude věnovat naší škole nejvyš- 
ší prioritu a budeme vás informovat 
o nových skutečnostech. Děkujeme 
vám za vaše pochopení a trpělivost.
V závěru bych chtěla poděkovat pří-
padným odcházejícím učitelům za 
odvedenou práci. Přejeme jim mnoho 
úspěchů v osobním a profesním živo-
tě. Zároveň mi dovolte vyslovit podě-
kování pedagogům, kteří dál spojují 
a budou spojovat svůj život s naší ško-
lou.
Chtěla bych apelovat na všechny ro-
diče, aby zvážili, zda dají své dítě na 
jinou školu.
Děti ztratí nejen své spolužáky a ka-
marády, ale budou vytrženi z dění 
v naší obci. Protože téměř žádná spo-
lečenská akce se neobejde bez účasti 
žáků naší školy, kteří pod vedením 
svých pedagogů mají možnost prezen-
tovat své dovednosti a výsledky své 
práce. Učitelé a naši žáci patří ke škole 
a škola vždy patřila a určitě bude pat-
řit k životu v naší obci.
 

Přeji vám pohodové letní dny 
a krásnou dovolenou a všem dětem 

báječné prázdniny!
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Zpráva o činnosti rady 
a zastupitelstva obce Šardice
 

Blažena Galiová 
starostka obce

Rada obce a Zastupitelstvo obce Šar- 
dice zasedaly v období od 10. dubna 
do 30. května 2019 v níže uvedených 
dnech. Schválily, vzaly na vědomí 
a uložily mimo jiné:

Zasedání rady obce č. 11
dne 10. 4. 2019
Rada obce:
• bere na vědomí zprávu o výsledku 

přezkoumání hospodaření za rok 
2018 (Krajský úřad Jihomorav-
ského kraje) – bez výhrad; zpráva 
bude součástí závěrečného účtu 
obce za rok 2018 a bude předlože-
na k projednání zastupitelstvu

• projednává  a schvaluje výzvu 
a zadávací dokumentaci na vý-
běrové řízení na služby malého 
rozsahu zadávanou mimo režim 
zákona „Poskytnutí bankovního 
investičního úvěru na předfinan-
cování investičního projektu obce 
Šardice“; rada schvaluje oslove-
ní čtyř bank - Komerční banka, 
Česká spořitelna, UniCredit Bank 
a Moneta Money Bank a jmenu-
je komisi pro otevírání obálek 
a hodnocení nabídek

Zasedání rady obce č. 12
dne 17. 4. 2019
Rada obce:
• schvaluje smlouvu o dílo č. 1/2019 

firmy SUKUP parkety – Lu-
káš Sukup, Velká nad Veličkou, 
na renovaci parketové podlahy 
v hale U Orla (termín dokončení 
29. 4. 2019, úhrada bude provede-
na po každé provedené práci for-
mou záloh)

Zasedání rady obce č. 13
dne 29. 4. 2019
Rada obce:
• v souladu s ustanovením § 102 

odst. 3 zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích ve znění pozdějších 

předpisů bere na vědomí do-
poručení hodnotící komise, 
schvaluje výsledky výběrového 
řízení a rozhodla o uzavření 
smlouvy o dílo na akci „Šar- 
dice – lokalita U Hřiště – pro-
dloužení vodovodu“ s doda-
vatelem Artesia, spol. s r.o., 
Ratíškovice, IČ: 454 75 199 
za nabídkovou cenu ve výši 
1 039 480 Kč vč. DPH

Zasedání rady obce č. 14
dne 6. 5. 2019
Rada obce:
• bere na vědomí rozhodnutí 

stavebního úřadu Městského 
úřadu Kyjov o umístění stav-
by „Šardice, základní škola – 
přístřešek pro kola, zpevněné 
plochy, opěrné stěny, schodiš-
tě, přípojka dešťové kanalizace 
a vsak, oplocení“ a stavební po-
volení k tomuto projektu

• bere na vědomí žádost o vydání 
závazného stanoviska k zása-
hu do významného krajinného 
prvku – topolová alej za býva-
lým dolem Dukla (154 ks) na p. 
č. 8997 a 8998 v k. ú. Šardice

Zasedání rady obce č. 15
dne 15. 5. 2019
Rada obce:
• schvaluje smlouvu o úvěru 

s Komerční bankou, a. s., po-
bočka Hodonín, pro Tech-
nické služby Šardice, příspěv- 
ková organizace, na pořízení 
traktoru CASE IH Farmall 85A 
za cenu 927 778 Kč a pověřu-
je p. Pavla Brázdu podpisem 
smlouvy o úvěru

Zasedání rady obce č. 16
dne 6. 6. 2019
Rada obce:
• bere na vědomí zápis z druhého 

jednání komise pro konkurzní 
řízení na obsazení pracovního 
místa ředitele Základní školy 
T. G. Masaryka Šardice, pří-
spěvkové organizace, ze dne 
4. 6. 2019

• jmenuje s účinností od 
1. 8. 2019 Mgr. Jitku Brhlovou 
ředitelkou Základní školy T. G. 
Masaryka Šardice, příspěvkové 
organizace

Zasedání zastupitelstva č. 5
dne 15. 5. 2019
Zastupitelstvo obce:
1. neschvaluje záměr prodeje čás-

ti pozemku p. č. 7101 v k. ú. 
Šardice dle předložené žádosti

2. navrhuje žadatelům možnost 
budoucí směny některých po-
zemků po vyhotovení geo- 
metrického plánu (GP) v této 
lokalitě

3. ukládá oslovit se žádostí o od-
kup majitele pozemků p. č. 
7099/5, 7099/4, v k. ú. Šardice 
dle GP, o celkové výměře 71 m2

• schvaluje veřejnoprávní smlou- 
vu s Městem Kyjov o spolufi-
nancování „Minimální sítě so-
ciálních služeb“ pro rok 2019 
a pověřuje starostku obce pod-
pisem smlouvy (částka 145 600 
Kč)

• schvaluje poskytnutí příspěv-
ku ve výši 45 000 Kč Nemoc-
nici Kyjov na pořízení sani- 
tky, schvaluje darovací smlou-
vu a pověřuje starostku podpi-
sem darovací smlouvy

• projednává a schvaluje před-
ložení žádosti o nevratný fi-
nanční příspěvek (NFP) za 
účelem realizace projektu „Ze-
lená infraštruktúra a zvýšenie 
biodiverzity pohraničia“, jehož 
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NAROZENÍ
Martin Siman, Michaela Přibylová,
Valentina Grdinová, Adam Růžička

JUBILANTI
duben – červen 2019

duben
Růžena Fibingrová 95 let
Anna Krahulová 90 let
Jaroslav Sácký  80 let
Marie Trávníková 80 let

květen
Ludmila Vašulková 90 let
Marie Polášková 80 let
Ludmila Trefilová 80 let

červen
Zdenka Janků  80 let
Helena Brhlová 80 let

ÚMRTÍ
Božena Padalíková (nedož.) 65 let

Zdeněk Silák (nedož.)  58 let

Božena Španělová (nedož.) 59 let

Božena Šachová   78 let

Miluše Selingerová (nedož.) 80 let

cíle jsou v souladu s platným 
územním plánem obce Šardice

• schvaluje plánovací smlouvy 
na pozemky pro stavební mís-
ta u cyklostezky, po provedení 

úprav s majiteli (termín reali- 
zace do 31. 12. 2022 bez zhoto-
vení sjezdů)

Výpisy usnesení rady obce a zápi-

sy z jednání ZO jsou zveřejněny 
na www.sardice.cz a www.uzob.
cz. Údaje jsou upraveny z důvodu 
ochrany osobních údajů.

 

Ilona Sadílková 
matrikářka

Obec Šardice informuje

Matrika

Budování obce v 1. pololetí 2019
Projekt založení lokálního biocentra 
LBC Záhumenky v k. ú. Šardice

Na podzim 2018 byla zahájena výsad-
ba lokálního biocentra v části obce 
Záhumenky pod hřbitovem a podél 
polní cesty C11 v k. ú. Šardice. Pozem-
ky na tyto výsadby byly navrženy 
a vyčleněny v rámci KPU jako tzv. 
společné zařízení. Dřeviny byly vy-
sazeny do oplocenek, které byly za-
travněny.
Hodnota díla ve výši 2 613 782,16 Kč 
byla ze 100 % hrazena z operačního 
programu životního prostředí.
Investor: Obec Šardice
Zhotovitel: Kavyl spol s r.o., Mohelno
Ukončení prací a předání díla: 
prosinec 2018 (po 3 roky bude firma 
provádět následnou péči)
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Průzkumné hydrogeologické vrty
Šardice

Investor DIAMO s. p., odš. z. GEAM, 
č. p. 86, Dolní Rožínka, provedl na 
katastru naší obce průzkumné hydro-
geologické vrty. Jedná se o doplnění 
monitorovací sítě JLD v bývalém do-
bývacím prostoru Šardice. Monitoro-
vací vrty se nachází východně až se-
verovýchodně od obce Šardice podél 
Šardického potoka a účelové komu-
nikace vedoucí ze Šardic do Stavěšic 
(kolem bývalého dolu Dukla)

Stavba „Lokalita U hřiště –
prodloužení vodovodu“

V měsíci květnu bylo předáno stave-
niště firmě Artesia, s.r.o., Ratíškovi-
ce, a současně byly zahájeny práce na 
výše uvedené stavbě. Předpokládaný 
termín ukončení stavebních prací je 
plánován na červenec 2019.
Navržený vodovodní řad bude sloužit 
k zásobování stávající zástavby vin-
ných sklepů a rodinných domů pit-
nou vodou. Navržený vodovod v délce 
207,3 m bude trasován v ulici částeč-
ně v zeleném pásu a částečně pod as-
faltovou komunikací. Na řadu budou 
v místě výškových lomů hydranty 
(vzdušník/kalník). Vodovodní přípoj-
ky budou po kolaudaci stavby vodo-
vodu následně napojovány na vodo-
vodní řad pomocí navrtávacího pásu 
přes standardní vodoměrnou sestavu 
umístěnou ve vodoměrné šachtě.
 
Hodnota díla: 1 039 480 Kč
Investor: Obec Šardice
Zhotovitel: ARTESIA, s.r.o.

Dům seniorů Šardice

Dle harmonogramu pokračují práce 
na stavbě Domu seniorů. Po zateple-
ní budovy a venkovních omítek byly 
zahájeny práce na vnitřních omítkách. 
Vedle budovy bude vybudován chod-
ník a zpevněné plochy.

Hodnota díla: 15 752 764,50 Kč
Dotace MMR: 5 400 000 Kč
Zhotovitel: STAMOS Uherské 
Hradiště, s r.o.
Ukončení prací: 5. října 2019

Oprava Rezidence – Norské fondy

Dne 27. května 2019 uspořádalo Mi-
nisterstvo kultury ČR, jako partner 
programu, ve spolupráci s Norwegian 
Directorate for Cultural Heritage kon-
taktní seminář v oblasti kulturního 
dědictví v programu Kultura. Semi-
nář se konal v prostorách Národního 
technického muzea v Praze. Cílem 
semináře bylo navázání vzájemných 
kontaktů pro vytvoření partnerské 
spolupráce pro plánové projekty mezi 
potenciálními žadateli z České repub-
liky a zástupci Norska, Islandu a Lich-
tenštejnska, jako jejich možnými part-
nery. Semináře se zúčastnila starostka 
obce Blažena Galiová. Velký zájem 
vzbudila osobnost J. G. Mendela a sa-
mozřejmě vynikající víno, které nám 
laskavě darovala firma Neoklas a.s. 
Šardice.
Děkujeme!

Informace o plánovaných projektech 
a dotacích

V současné době již byly schváleny 
nebo čekáme na vyřízení povolení 
a vyjádření dotčených orgánů mimo 
jiné na tyto akce:

• vodovod, kanalizace, komunika-
ce a VO pro 5 nových rodinných 
domů na ploše výstavby BI 11 
u cyklostezky

• vodovod pro novou výstavbu 
u hřbitova a nové napojení vodo-
vodu pro hřbitov– plocha výstav-
by BI 13

• oprava mostu přes Hovoranský 
potok – čekáme na schválení 
smlouvy na pozemek v majetku 
Povodí Moravy

• sanace podloží před objekty č. p. 
80, 81, 82, 112, 113 a 114 v části 
obce Draha – probíhá oslovení 
firem

• s ohledem na končící programo-
vé období a změnu financování 
schválila rada obce vypracování 
projektové dokumentace na bio-
koridory a krajinné prvky
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Sledujte dění v obci 
také na Facebooku

Obec Šardice

Projekt na podporu rodin v naší obci 
realizuje ve spolupráci s neziskovou 
organizací Educante v letošním roce 
Obec Šardice. Projekt „Mezigenerač-
ní kontaktní centrum v obci Šardice“ 
finančně podpořil Jihomoravský kraj. 
V rámci projektu jsme se zaměřili na 
rodiny s malými dětmi, seniory a ro-
diny, které v domácím prostředí peču-
jí o nemocné.
Každé pondělí, v době od 14 do 16 ho-
din, můžete v obecní knihovně nově 
využít poradnu pro seniory a pečující 
osoby. Získáte zde informace ohled-

Projekt „Úprava zahrady MŠ Šardice pro EVVO“, který zahrnoval přeměnu areálu zahrady MŠ Šardice v krásnou 
přírodní zahradu obsahující prvky rozvíjející environmentální poznání dětí, byl financován Státním fondem životního 
prostředí České republiky na základě rozhodnutí Ministerstva životního prostředí.

ně zajištění pomůcek, vyřizování 
příspěvků na péči apod., informace 
o možnostech při péči o dlouhodobě 
nemocné a další. Poradna bude probí-
hat současně s Dia klubem, pro který 
je připraven zajímavý program.
Do poradny pro seniory a pečující 
osoby se nemusíte předem hlásit, kaž-
dé pondělí od 14 do 16 hodin je v pro-
storách knihovny v Šardicích zajištěna 
stálá služba. V případě vašeho zájmu 
je možné uskutečnit i návštěvu ve va-
šem domově.
Klub maminek, který je také z pro-

jektu podpořen, se schází pravidel-
ně každé pondělí od 16 do 18 hodin 
v knihovně v budově staré školy. Pro 
maminky a jejich děti je připraven za-
jímavý program, tvoření a různé akti-
vity. Srdečně zveme všechny maminky 
a jejich děti.
Všechny tyto služby jsou zcela zdarma 
a jsou hrazeny z dotace Jihomoravské-
ho kraje, kterému tímto děkujeme.
O dalším programu či zajímavostech 
vás budeme informovat prostřednic-
tvím místního rozhlasu, na webu obce 
a v obecním zpravodaji.

Změna územního plánu
obce Šardice

Zastupitelstvo obce Šardice rozhodne 
na svém jednání v měsíci červnu 2019 
v souladu s ust. § 44 písm. a) zákona 
č.183/2006 Sb., o územním plánování 
a stavebním řádu ve znění pozdějších 
předpisů (dále jen stavební zákon), 
o pořízení Změny č.1 Územního plá-
nu Šardice v lokalitách dle obdrže-
ných návrhů.

Děkujeme tímto všem, kteří podali 
připomínky ke změně územního plá-
nu!

• povolení kácení uschlých topolů 
za bývalým dolem Dukla a smě-
rem Loučkový potok – proběh-
lo jednání s Odborem životního 
prostředí Kyjov a byl vypracován 
posudek zdravotního stavu topo-
lů (musíme doložit posudky na 
brouky, ptáky a hmyz v dané lo-
kalitě)

• jsou připraveny dva projekty na 
úpravu okolí budovy základní 
školy – na vybudování přístřešku 
pro kola a oplocení včetně nové 
brány a odkanalizování těch-
to ploch do vsaku a dále projekt 
na úpravu místních komunikací 
a parkovacích ploch

• rekonstrukce komunikace v ulici 
Zemkova – byla podána žádost 
o dotaci na MMR, v době uzávěr-
ky tohoto zpravodaje nebylo ještě 
zveřejněno vyhodnocení žádostí

• probíhá aktualizace projektů – 
stavební povolení na opravu 
střechy budovy Rezidence, auto-
busová zastávka u kostela – nový 
vodovod, Vinařská ulička – sklepy 
u hřiště a okolí, veřejné osvětlení 

ulice Žlíbek atd. které po vyjá-
dření dotčených orgánů budou 
podány na MěÚ Kyjov za účelem 
vyřízení povolení stavby

• čekáme na přidělení dotace na 
projekt „Zelená infraštruktúra 
a zvýšenie biodiverzity pohrani-
čia“ SK – ČR

• na MAS Kyjovské Slovácko v po-
hybu byla podána žádost do In-
tegrovaného regionálního ope-
račního programu na projekt 
„Modernizace odborných učeben 
ZŠ Šardice“ (v době uzávěrky to-
hoto zpravodaje nebyly známy vý-
sledky hodnocení)

• obdrželi jsme dotace na výměnu 
zdroje tepla v budově OÚ č. p. 601 
a v budově bývalé staré školy č. p. 
5 (čekáme na zaslání a schválení 
smluv o dotaci)

• pracujeme na projektu zasíťování 
plochy výstavby BI 12 – Kostelis-
ko, důležité jsou majetkové vztahy 
a je nutné celou studii dle zaměře-
ní v terénu aktualizovat

Mezigenerační kontaktní centrum

Úprava zahrady MŠ Šardice pro EVVO
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V letošním roce je mezi občany naší 
obce mnoho jubilantů, kteří se dožili 
nebo dožívají úctyhodného věku 95, 
90, 85 a 80 let.
Slavnostní přijetí občanů, kteří své 
životní jubileum oslavili v první polo-
vině letošního roku, se konalo 1. červ-
na 2019 v obřadní síni Augustiniánské 
rezidence. Naše pozvání přijali: paní 
Růžena Fibingrová, paní Růžena Ju-
říková, paní Anna Krakovičová, pan 
Josef Slezák, paní Marie Červínková, 
pan Jaroslav Sácký, paní Marie Trávní-
ková, paní Zdenka Janků a paní Hele-
na Brhlová.
Ve svém projevu všem za celoživotní 
práci a přínos pro naši společnou obec 
poděkovala starostka Blažena Gali-
ová. S poděkováním a milým úsmě-
vem přišly i děti z mateřské školy, 

Krásných 60 let ve slavnostním duchu 
oslavili také občané ročníku 1959 a je-
jich spolužáci, kteří požádali náš obecní 
úřad o provedení obřadu. Samozřejmě 
jsme našim občanům vyšli vstříc a při-
pravili pro ně slavnostní obřad, který 
proběhl v prostorách Augustiniánské 

rezidence v sobotu 11. května 2019.
Slavnostního přijetí jubilantů se ujal 
místostarosta Ing. Miroslav Fišman. 
K milému a přátelskému setkání při-
spěly svým dílem i děti z naší mateřské 
školy.
Věříme, že společně strávený den, plný 

vzpomínek na školní léta, se jubilan-
tům líbil a přejeme všem hodně zdraví, 
štěstí a osobní pohody do dalších let 
života. 

Těšíme se na slavnostní setkání za dal-
ších deset let.

které svým zpěvem, tancem a recitací 
všechny potěšily. I přes drobné zdra-
votní problémy byli všichni oslavenci 
plni elánu a životního optimismu. Sa-
mozřejmě jsme nezapomněli ani na ty, 
kteří se našeho přátelského posezení 
nemohli zúčastnit, protože jim to ne-
dovolil jejich zdravotní stav. Připravili 

jsme pro ně drobné dárky, které jim 
byly předány v jejich domovech.
Všem jubilantům přejeme hodně 
zdraví, štěstí a osobní pohody do dal-
ších let života a věříme, že se v dobré 
náladě setkáme při oslavě jejich další-
ho životního jubilea.

Naši jubilanti

Setkání ročníku 1959 a spolužáků

Na podporu rodiny zastřeleného místostarosty
Dražůvek vznikla veřejná sbírka
Číslo transparentního účtu je 115-9528350237/0100. Děkujeme všem, kteří se do sbírky zapojí.
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Diamantovou svatbu, tj. 60 let společ-
ného života, v první polovině tohoto 
roku oslavili manželé Baltazár a Julie 
Vizsgyákovi.
Manželských párů, které oslavily nebo 
oslaví zlatou svatbu, tedy 50 let spo-
lečného života, je v letošním roce ně-
kolik. Na naše první letošní setkání, 
které se konalo 1. června 2019, byli 
pozvaní manželé Josef a Růžena Leso-
vští, Vilibald a Miroslava Hajduchovi 
a Josef a Božena Hromádkovi. V ži-
votě se stává, že se vyskytnou situace, 
které zabrání zúčastnit se příjemné-

ho setkání, ať už jsou to zdravotní či 
rodinné důvody. Bohužel i tentokrát 
tato situace nastala, a tak se do ob-
řadní síně Augustiniánské rezidence 
dostavili jen manželé Hromádkovi. 
Na slavnostním rázu tohoto přijetí se 
nic nezměnilo. Děti z mateřské školy 
ukázaly, jak krásné jsou kroje a lidové 
písničky našeho kraje, paní starostka 
se postarala o milé přijetí.
Všem manželským párům přejeme 
ještě mnoho společných let naplně-
ných zdravím, štěstím, láskou svých 
blízkých a především úctou nás všech.

Na podzim roku 2016 jsem se stala 
senátorkou za Hodonínsko, volební 
obvod č. 79. Náplní mé práce není jen 
samotná tvorba legislativy a dohlížení 
a opravování zákona, ale také mnoho 
různorodých činností jak v Senátu 
v Praze, tak především v mém regionu 
na Hodonínsku a Kyjovsku.
Během uplynulých dvou a půl let ve 
funkci senátorky jsem se po legisla-
tivní stránce velmi aktivně věnovala 
zákonu o obcích, vodnímu zákonu, 
zákonu o zpracování osobních údajů, 
volebnímu zákonu a na konci roku 
2018 novele zákona o insolvencích. 
V současné době se věnuji novele sta-
vebního zákona.
Svou senátní kampaň jsem vedla 
s mottem „Nenechám vás na suchu!“ 
a snažím se pro to udělat maximum. 
Nejvíce času věnuji stěžejní kauze 
v mém regionu: „Ochrana pitné vody 
prameniště Bzenec-komplex vs. těž-
ba štěrkopísku v Moravském Písku.“ 
Tento konflikt veřejných zájmů těžby 
štěrkopísku a ochrany pitné vody trvá 
od roku 2004 až do současnosti.
Dále se snažím obcím v mém regio-
nu aktivně pomáhat koordinačními 
jednáními ve věci přípravy a realizace 
výstavby dálnice D55, a to zejména 
v úseku Moravský Písek – Bzenec – 

Rohatec – Břeclav. Mou snahou je 
napomoci urychlení procesu přípravy 
projektu a jeho realizaci.
V Senátu se mi podařilo uspořádat 
dva odborné semináře a pět výstav. 
Náš region tak mohla reprezento-
vat paní Ludmila Kováříková se svoji 
uměleckou keramikou, dále slavné fo-
tografie stařenek v krojích paní Líby 
Taylor pod názvem „Víchernice, mi-
zející parádnice Moravy“ a umělecké 
fotografie skupiny KONTAKT. Do-
mov Horizont v Kyjově prezentoval 
výrobky svých klientů a pan Michael 
Pavlovský svá dřevěná umělecká díla 
v rámci výstavy „Hravé umění“.
Je mi ctí můj region každoročně repre-
zentovat v ratíškovském kroji v rámci 
krásné akce „Krojované slavnosti“ 
v Senátu, kde vystupují lokální sou-
bory regionů a stejně tak jsem pyšná, 
když naše soubory vystoupí v rámci 
„Kulturního léta v Senátu“.
Ráda umožním prohlídky Senátu 
a zahrady žákům a studentům z mého 
regionu.
Práce senátorky je velmi různorodá 
a jsem ráda, že právě mně jste dali tu 
důvěru vás zastupovat v Senátu PČR. 
Se svými problémy se na mě obrací 
i občané a setkávám se s nimi v mé re-
gionální kanceláři v Hodoníně (Sado-
vá 1688/1). V případě zájmu si schůz-
ku prosím sjednejte s předstihem, 
telefonicky či e-mailem u mé asistent-

ky, paní Bírešové, e-mail: hubackova.
kancelar@gmail.com, tel.: 728 667 752. 
Pro schůzky v regionu preferuji pon-
dělí nebo čtvrtek, samozřejmě vše dle 
domluvy. Ráda se setkám i s vámi!

Výročí svatby

Co řeší senátorka Anna Hubáčková?
 

Ing. Bc. Anna Hubáčková
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Dne 13. dubna 2019 byly v obřadní síni Augustiniánské rezidence v Šardicích uvítány do života tyto děti:

Miroslav Gurský, Mikuláš Šnajdr, Michael Štoksa, Kryštof Kučeřík, Vanesa Sedláčková, Timea Kremz, Adam Bartošík

Milé děti, vítáme vás mezi občany naší obce. Přejeme vám, ať vyrůstáte v lásce a bezpečí pro radost svých rodičů, praro-
dičů a nás všech. Ať jste v životě šťastní, úspěšní a pro své rodiče chloubou a potěšením!

Milí občané,

horké dny s letními teplotami jsou tu 
a jelikož je opakování matka mou-
drosti, rozhodli jsme se opět otevřít 
téma bioodpadu a kompostování.
Kdo dává kuchyňský bioodpad do po-
pelnice, dělá velkou chybu. Bioodpad 
je totiž výborná surovina do kompo-
stu. Někteří lidé si myslí, že kompostér 
je pouze na trávu a listí, a to je velký 
omyl. Kompostéry jsou především na 
kuchyňský bioodpad. Kompostování 
samotné trávy nebo listí není žádná 
hitparáda. Kuchyňský bioodpad díky 
svojí pestré skladbě a velkému obsa-
hu vody proces kompostování doslova 
nakopne.

A co vše mohu do kompostéru dát?

Zbytky jídel (kromě masa, příp. kosti 
v menší míře), ovoce, zelenina, peči-
vo (i plesnivé), květiny (včetně hlíny), 
papírové kapesníčky, čajové sáčky, ká-
vové filtry a sedliny, trus býložravých 

zvířat, proložky od vajíček, pečicí pa-
pír (ne mastný) apod.

Věříme, že i přes extrémní teploty 
nebudete mít díky poctivému třídění 
bioodpadu se zápachem žádný pro-
blém.

Vítání dětí do života

Kompostovat má smysl
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Kuchyňský BIO odpad je výborná 
surovina do kompostéru. Díky němu je 
kompost kvalitnější a díky velkému 
množství vody v kuchyňském BIO odpadu 
kompost nevysychá. 

BIO odpad neboli organické zbytky se 
přirozeně rozkládají. V uzavřené 
nádobě se může stát, že vám začne 
bioodpad zapáchat. Řešení? BIO 
odpad kompostovat, nechat popelnici 
ve stínu s pootevřeným víkem. 

Přítomnost velkého 
množství vody 

v kuchyňském BIO 
odpadu může být 

spouštěčem koroze 
kovových popelnic. 
Pokud ovšem BIO 

odpad kompostujete, 
nemusíte se obávat, 

že vám směsný odpad 
propadne 

prorezavělou dírou 
v popelnici. 

Kompostování šetří peníze! 
Průměrná domácnost za rok 
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ulevíte nejen přírodě, 

nebude vám 
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ale také můžete svůj 
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použít pro svůj 

trávník či na záhonky. 
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Akce naší mateřské školy
Příroda je náš kamarád
a také – loučíme se s předškoláky
 

Lenka Zoubková, učitelka MŠ

Každý z nás má svou rodinu, každý 
z nás má svůj domov, o který se sta-
ráme, aby nám v něm bylo příjemně. 
Společným domovem pro lidi celé-
ho světa je planeta Země. Je naší po-
vinností tento náš společný domov 
chránit a pečovat o něj. Mnozí z nás 
s radostí zaznamenáváme, že se lidé 
stále více a důkladněji zajímají o stav 
životního prostředí. Nedotčenou pří-
rodu chrání, poškozenou se snaží dát 
do původního stavu. Stále však naší 
planetě mnoho dlužíme – v minulos-
ti jsme se k ní nechovali zrovna hez-
ky. Je proto nezbytně nutné posilovat 
kladný vztah k životnímu prostředí již 
u malých dětí, vést je k zodpovědnosti 
za vlastní chování v přírodě a k po-
znání, že mohou svým jednáním pří-
rodu nevratně poškodit.
Nad tímto problémem jsme se již delší 
dobu zamýšleli i v naší MŠ. Součástí 
předškolního vzdělávání je tzv. envi-

ronmentální výchova (EV) – výchova 
k odpovědnému jednání vůči přírodě. 
Této výchově jsme se rozhodli více 
věnovat v našem ročním vzdělávacím 
plánu pod heslem „Chráníme příro-
du pro nás, ale i pro příští generace“ 
a přiměřeně věku vštěpovat dětem 
myšlenku týkající se přežití lidstva 
a všeho živého v závislosti na zdravém 
životním prostředí.
Naším vodítkem je střídání čtyř roč-
ních období. V každém z nich děti 
poznávají spousty smyslových vjemů, 
můžeme monitorovat počasí a prová-
dět přírodní pokusy, což děti velmi za-
jímá a baví. Seznamujeme děti se zví-
řátky, ptáky, hmyzem a rostlinami, jež 
se vyskytují v okolí Šardic a zároveň je 
nenásilnou formou učíme tuto živou 
přírodu chránit.
Příroda je nepřebernou pokladnicí 
pro vzdělávání, proto bychom se chtě-
li ještě více zaměřit na přenášení ak-
tivit ven, na čerstvý vzduch. Z tohoto 
důvodu přijímáme již druhým rokem 
pozvání žáků ZŠ na tzv. „Zahradní 

slavnost“, kterou organizuje Eko tým 
ZŠ. Školáci mají připravený pestrý 
program plný zajímavých úkolů o pří-
rodě, které naše malé děti s velkým zá-
jmem plní. Pro učení venku nám bude 
sloužit také naše nová environmentál-
ní zahrada vybavená spoustou přírod-
ních prvků – pocitovými chodníčky 
pro bosé nohy, pěstitelskými záhonky, 
motýlími a hmyzími domečky, krmít-
ky, vodním světem, dřevěným den-
drofonem, kompostérem apod. Tuto 
novou zahradu jsme získali díky na-
šemu zřizovateli OÚ v Šardicích, kte-
rý se v lednu 2018 zapojil do projektu 
EU a ministerstva životního prostředí 
o získání dotací na environmentální 
zahradu. Finanční prostředky se po-
dařilo získat a zahrada bude oficiálně 
otevřena 1. 9. 2019. Poděkování patří 
rovněž panu Ing. Pavlu Holešínskému, 
který přispěl sponzorským darem.
Důležitou součástí ochrany přírody 
je třídění odpadů. Eko koše jsou sou-
částí vybavení každé naší třídy. I malí 
caparti už ví, co každý z košů ukrývá.
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Den pro maminky
 

Iva Lesovská, ředitelka MŠ

V neděli 12. května proběhla v hale 
U Orla oslava svátku Dne matek, kte-
rou jsme zorganizovali ve spolupráci 
se zřizovatelem – OÚ Šardice.
Na úvod pronesla slavnostní řeč paní 
starostka, poté vystoupil mladý a ta-
lentovaný Kristián Ilčík, který za do-
provodu kytary zazpíval tři písničky.
Děti mateřské školy si připravily 

„módní přehlídku“ ročních období – 
jak jde školní rok.
Třída nejstarších dětí Veverky měla 
téma podzimního oblečení a všeho, 
co k tomuto období patří. Jako další 
se předvedla třída Medvídků s teplými 
outfity a různými zimními radován-
kami. Poslední v pořadí třída Rybiček 
se rozzářila v celé své kráse v jarních 
barvách.
V závěru vystoupení všechny děti ma-
teřské školy zatancovaly letní macare-

nu, společnou básničkou a písničkou 
se rozloučily a s kytičkou běžely po-
přát maminkám k svátku.
Celou akci vtipně moderoval pan Jiří 
Foltýn, kterému patří také náš velký 
dík.
Každá maminka dostala při odchodu 
malý dáreček – srdíčko s básničkou.
Z ohlasů, které jsme slyšeli, to byla vy-
dařená akce, na kterou budeme všich-
ni rádi vzpomínat.

V rámci svátků spojených s příro-
dou jsme uskutečnili tři projektové 
dny a oslavili tak Světový den zvířat, 
zdraví a vody. Do těchto projektů se 
nám podařilo zapojit většinu rodičů 
našich dětí, za což jim touto cestou 
děkuji. Budeme se těšit na další spo-
lupráci. Děti nejvíce zaujala oslava 
svátku vody. V určený den jsme se 
všichni sešli v modrém oblečení, kte-
ré symbolizovalo barvu vody. V každé 
třídě byl připraven program o vodě. 
Ve třídě Rybiček přivítal děti ředitel 
rybníka pan Kapr a pan učitel Sumec 
rozděloval dětem vodní úkoly. Vod-
ní víla čekala na děti v Medvídkách 
a čistili spolu znečistěný rybníček. Ve 
třídě Veverek pak vodní kapka pátrala 
s dětmi po tom, jak se voda dostane na 
zem. Její vlastnosti si děti vyzkoušely 
při vodních pokusech.
Veškeré poznatky o přírodě si ve tří-
dách zaznamenáváme do Deníků pří-
rody. Nechybí nám ani přírodní kout-
ky, kam si ukládáme venku nalezené 
poklady, s kterými pak dále pracuje-
me. Aby měli rodiče přehled o našich 
aktivitách, pořídili jsme pro tento účel 

informativní environmentální tabu-
li, na které mapujeme naši činnost. 
A protože byly děti po celý rok velmi 
šikovné a učení o přírodě je opravdu 
bavilo, dostane se jim odměny v po-
době medaile Malý ochranář přírody.
V oblasti EV nás čeká ještě spousta 
práce. Naším vysněným cílem je zapo-
jit se do programu Ekoškola. Snad se 
nám toto přání brzy splní.
Jsem velmi ráda, že se do našeho plá-
nu činností a projektů podporujících 
ekologii stihly zapojit naše nejstarší 
děti, které v červnu opustí školku a po 
prázdninách nastoupí do ZŠ. Snad 
se nám podařilo probudit v nich zá-
jem o přírodu a touhu učit se příro-
du chránit a pečovat o ni. Děti se do 
první třídy moc těší, několikrát jsme 
školu navštívili a spolu s jejich budou-
cí paní učitelkou Yvetou Řihákovou si 
děti vyzkoušely, co je ve škole čeká.
S předškoláky se tradičně loučíme na 
oslavě svátku Dne dětí a nebylo tomu 
jinak ani letos. Slavnostní pasování 
na školáky proběhlo 30. května 2019 
na statku u Šnajdrů. Za všechny paní 
učitelky, asistentky a tety, které nám 

pomáhají s provozem MŠ, vám děti 
přeji krásné prázdniny a ve škole pak 
hodně úspěchů, radosti z učení a sa-
mozřejmě samé jedničky! Všichni 
budeme rádi, když se za námi někdy 
přijdete do školky podívat.

Po prázdninách nastoupí do ZŠ:

• Bábíková Emma
• Břeňová Hana
• Dufek Matyáš
• Grmolec Jakub
• Miškovská Ella
• Rolenc Mikuláš
• Schnaubeltová Sandra
• Stehlíková Justína
• Strýček Sebastián
• Svoboda Šimon
• Špéra Martin
• Špérová Eliška
• Tomek Petr
• Trávníček Eliáš
• Trávníček Tobiáš
• Vindišová Sofie
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Absolventské práce žáků IX. třídy ve šk. roce 2018/19

Čokoládová tretra
– od čokolády ke zlatu nebo jen radosti z pohybu

 

Mgr. Blanka Uhljarová

 

Mgr. Yveta Řiháková

Jako každý rok i letos si vycházejí-
cí žáci na závěr devítileté školní do-
cházky připravili své první veřejné 
vystoupení. Témata svých absolvent-
ských prací čerpali ze svých zálib nebo 
problémů dnešní společnosti, které je 
oslovily k bližšímu seznámení. Svého 
úkolu se zhostili moc dobře a všich-
ni, kdo jsme měli možnost zúčastnit 
se jejich prezentací, jim děkujeme za 
pěkný a zajímavý zážitek.
V přehledu vám nabízíme témata le-
tošních absolventských prací vycháze-
jících žáků:

Běhat umí zcela přirozeně každé dítě, 
pokud má prostor. Proč tedy nezapojit 
žáky prvního stupně šardické ZŠ do 
unikátního projektu Čokoládová tret-
ra České republiky, který je celoplošně 

určen žákyním a žákům od 6 do 11 
let?
Pozvánku k zapojení do atletického 
klání, kterou nešlo odmítnout, nám 
v lednu zaslal světový rekordman 
v hodu oštěpem a ředitel atletického 
mítinku IAAF World Challenge Zla-
tá tretra Ostrava Jan Železný a Asoci-

ace školních sportovních klubů ČR. 
Tento mezinárodní dětský běžecký 
seriál probíhá v České republice, na 
Slovensku i v Polsku a vrcholí v hlav-
ním programu prestižního atletického 
mítinku Zlatá tretra Ostrava, kterého 
se účastní světoví šampioni, olympijští 
vítězové i držitelé světových rekordů.

Základní škola T. G. Masaryka

Absolventské práce žáků IX. třídy ve školním roce 2018/2019

Mgr. Blanka Uhljarová

Jako každý rok i letos si vycházející žáci na závěr devítileté školní docházky připravili své 
první veřejné vystoupení. Témata svých absolventských prací čerpali ze svých zálib nebo 
problémů dnešní společnosti, které je oslovily k bližšímu seznámení. Svého úkolu se zhostili 
moc dobře a všichni, kdo jsme měli možnost zúčastnit se jejich prezentací, jim děkujeme za 
pěkný a zajímavý zážitek. 

V přehledu Vám nabízíme témata letošních absolventských prací vycházejících žáků:

Yvone Bas FILIPÍNY

Nicol Bílková ORTOREXIE

Adéla Bohunská MASKÉRSTVÍ

Jan Bravenec PEČENÍ

Jakub Břinek SAXOFON

Zuzana Hamšíková KLUB 27

Viktor Horatius INTERNETOVÁ MÉDIA

Lucie Jankůjová SVĚT HARRYHO POTTERA

Sára Kovaničová KOMETA BRNO

Karolína Krapková DRACI

Kamila Matulová EUTANÁZIE

Nela Mazánková SLENDERMAN

Tereza Mikuličková SOUČASNOST ŠKOLY

Lukáš Sáček PARAGLIDING

Karolína Sadílková HISTORIE ŠKOLSTVÍ V ŠARDICÍCH

Nikol Jasmine Sahraiová BOX

Miroslav Ševčík VINOHRAD

Lukáš Uhljar AK

Jan Vavřík KRYPTOMĚNY

Eliška Veselková KLARINET

Lenka Veverková KÁVA

Jan Vykydal 3D TISK

Simona Zahrádková STREET DANCE
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Dříve byla Čokoládová tretra určena 
především rodičům s dětmi. Od letoš-
ního ročníku byly nově zapojeny zá-
kladní školy jako výhradní pořadatelé 
základních kol. Během měsíce března 
a dubna probíhalo na naší škole v ho-
dinách tělesné výchovy základní kolo 
v běžeckých závodech na 100 m, 200 
m a 300 m ve třech věkových katego-
riích. Nominovaní závodníci s nej-
lepšími výkony vzorně reprezentovali 
školu na čtvrtfinále v Brně v úterý 
21. 5. 2019. Po celý den byly s dětmi 
také atletické hvězdy – patrony čtvrt-
finálového kola nebyl nikdo jiný než 
výškařka Míša Hrubá a atletická le-
genda, běžkyně, držitelka světového 
rekordu v běhu na 800 m Jarmila Kra-
tochvílová.
V obrovské konkurenci výkony šar-

dických atletů sice nestačily na po-
stup do finále, ale nezapomenutelné 
zážitky z Čokoládové tretry v Brně 
budou jistě nejlepší motivací na cestě 

za jejich dalšími sportovními úspěchy. 
A kdo ví, snad se příští rok dostaneme 
i do hlavního programu mítinku Zlatá 
tretra Ostrava.

Klub a družina
 

Andrea Zahrádková, Marcela Palmeová, vychovatelky ŠD

Činnost klubu a družiny je velmi 
pestrá a přizpůsobená zájmům dětí. 
Umožňuje jim aktivně trávit volný čas 
v kolektivu vrstevníků a zároveň ne-
násilnou formou rozvíjet jejich zájmy 
a dovednosti.
Pro své činnosti využíváme barevné 
prostory družiny a klubu, kde děti 
rády malují a tvoří. Podle počasí cho-
díme každý den do parku před školou, 
na zahradu nebo do tělocvičny. Mezi 

nejoblíbenější venkovní aktivity patří 
hry s míčem, schovávaná a jízda na 
koloběžkách.
Společně pořádáme akce, které jsou 
u dětí oblíbené, např. putování za 
skřítkem Podzimníčkem nebo karne-
val. Obě oddělení pracují podle svého 
motivačního projektu.
V klubu děti provází hra Námořní-
ci. Jednotlivé skupinky tvoří posádky 
lodí. Děti si lodě vlastnoručně vyro-

bily, vymyslely si svůj název a zvolily 
kapitána. Za různé úkoly a výrobky 
získávají posádky kameny, které si 
pečlivě ukrývají jako poklad ve svých 
lodích.
Hra v družině je motivovaná knihou 
Ondřeje Sekory Kronika města Ko-
courkova. Děti se rozdělily do kocou-
rkovských rodin, které mají legrační 
příjmení. Za splněné úkoly se posu-
nují kolíčkem po krejčovském metru 
a sbírají body, které mohou použít 
k nákupu nových části Kocourkova. 
Výsledkem projektu je nakreslený 
plán města – jeho budovy, dopravní 
prostředky a lidé.
Všichni se už těšíme na společné vy-
hodnocení celoročních her a na hezké 
prázdniny.
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Mladí zdravotníci se první
pomoci nebojí

Šachový turnaj

Divadlo Zlín

 

Mgr. Yveta Řiháková

 

Mgr. Blanka Uhljarová

 

Mgr. Jarmila Mokrá

Oblastní spolek Českého červené-
ho kříže Hodonín pořádal v pátek 
10. května 2019 oblastní kolo soutěže 
hlídek mladých zdravotníků. Letoš-
ní ročník byl jubilejní, protože Český 
červený kříž oslavil 1. února sté výročí 
založení. Mezi sebou soutěžilo za prv-
ní stupeň osm hlídek a jedna z nich 
patřila pětici mladých zdravotníků 
ze ZŠ T. G. Masaryka Šardice. První 
pomoci při masivním krvácení, zlo-
menině, popálenině i bezvědomí se 
nezalekli, precizně zvládli i obvazovou 
techniku a s obdivem poroty rozpo-
znali všechny léčivé byliny. Se ztrátou 
dvou bodů se umístili na stříbrném 2. 
místě.

V sobotu 13. dubna 2019 se konal 
v rámci oslav 90. výročí otevření Měš-
ťanské školy v Šardicích šachový tur-
naj žáků základních škol. Šachového 
klání se zúčastnilo 26 žáků z okolních 
základních škol, šardickou školu re-

prezentovalo osm žáků. Naše škola si 
odnesla hned tři ocenění – v kategorii 
nejmladších žáků se na prvním mís-
tě umístil Slavomír Ševčík ze II. třídy 
a druhé místo obsadil Jaromír Břeň 
také ze II. třídy. Mezi nejstaršími za-
bodoval žák VII. třídy Patrik Vindiš 
s krásným druhým místem.

V letošním školním roce jsme uspo-
řádali pro žáky naší školy zájezdy na 
divadelní představení do Městského 
divadla Zlín. V rámci předplatného 
navštívily děti z prvního stupně čtyři 
představení a žáci druhého stupně tři 
představení.
Pro první stupeň to byla představe-
ní: Jů a Hele: Veselá pouť (v říjnu), 
Dobrodružství hastrmana Tatrma-
na (v listopadu), Královna Koloběž-
ka I. (v březnu) a Sněhová královna 
(v květnu).
Žáci druhého stupně viděli jako první 
představení Povídky z jedné a druhé 
kapsy, v březnu muzikál Petr a Lucie 
a na poslední představení Pan Kaplan 
má třídu rád se vydali v květnu.
Všechna představení se nám líbila. 
Žáci se seznamují s provozem celého 
divadla, učí se správnému chování při 
představení i o přestávce. Ví, že se do 
divadla pěkně oblékáme. Návštěvou 
divadla se snažíme smysluplně využí-
vat volný čas dětí a tím přispívat k pre-
venci nežádoucích jevů.
Těšíme se na další kulturní akce, které 
společně prožijeme.



16

Každý krok měl svou hodnotu
aneb Děti pomohly dětem

Oslavy 90. výročí založení školy

 

Mgr. Hana Švandelková

 

Mgr. Jitka Brhlová

Příběh medvídka hrdiny se začal od-
víjet, když nás s Nadací Terezy Maxo-
vé dětem seznámila Nikol Hlavatá ve 
svém referátu do občanské výchovy. 
Žákům tehdejší šesté třídy nestačilo 
nakoupit si drobnosti z e-shopu, roz-
hodli se vydělat peníze vlastním přiči-
něním. Na začátku sedmé třídy se vy-
dali na Teribear běh do Prahy a během 
pro znevýhodněné děti získali 3780 
Kč. Rok nato se vydali do Prahy znovu 
a vyběhali 7515 Kč. Osmáci pak pře-
dali štafetu žákovské samosprávě. Ta 
svůj záměr účastnit se Teribear běhu 
v září 2019 zhodnotila na konferenci 
žákovských parlamentů, kterou pořá-
dalo Kyjovské Slovácko v pohybu. Ví-
tězství v soutěži projektových záměrů 
motivovalo členy žákovské samosprá-

Poslední květnová neděle patřila u nás 
v Šardicích oslavě 90. výročí vybudo-
vání základní školy. K tomuto slav-
nostnímu dni směřovaly náročné pří-
pravy, do kterých se zapojili všichni 
pracovníci i žáci školy. Začali jsme již 
v únoru, kdy jsme plánovali vystou-
pení na akademii, organizaci setkání 
bývalých pracovníků školy, výzdobu 

vy a přišli s nápadem na uskutečně-
ní Teribear běhu i v Šardicích. Bylo 
potřeba oslovit dospělé, kteří budou 
schopni a ochotni zajistit dohled nad 
naplánovanou trasou a kteří budou 
střežit finanční příspěvky štědrých 
účastníků běhu.
Na tomto místě se sluší poděko-
vat všem, kteří vyšli našim prosbám 
vstříc, ať už to byly maminky na ma-
teřské dovolené, seniorky navštěvující 
kurz Senioři zpátky do školy, nebo ro-
diče našich současných žáků. Zázemí 
pro registraci i skákací hrad pro malé 
děti zajistil spolek Za zdravé Šardice – 
děkujeme za obětavou spolupráci. Ná-
pad přijeli podpořit i členové žákovské 
samosprávy ze ZŠ Žeravice – děkuje-
me za vytrvalost v běhu, byla pro nás 
velmi motivující. Běh byl totiž symbo-
lický, nezáleželo na tom, zda uběhnete 
jedno, nebo pět koleček kolem parčíku 

před školou. Finanční příspěvek spo-
číval v daru při registraci na běh.
Úterý 21. května bylo štědrým dnem – 
na účet Nadace Terezy Maxové dětem 
odešlo 11520 Kč!

prostor budovy i doprovodné akce. 
V polovině dubna jsme uspořáda-
li okrskový šachový turnaj, na který 
přijeli účastníci z okolních vesnic. Na 
počátku května proběhla hezká chari-
tativní akce Teribear běh.
Vše však směřovalo k 26. květnu. 
V ten den k nám do školy přijelo asi 
40 bývalých pedagogů a pracovníků 
naší školy. Proběhla mnohá krásná, 
až dojemná setkání. Hosté si prohlédli 
vyzdobenou školu, úspěch měly vysta-

vené fotografie, výstavy a prezentace 
ve třídách, průvod s dechovou hud-
bou, zdařilá akademie i beseda u cim-
bálu.
Jsme pyšní, že se všem u nás líbilo 
a odpoledne uplynulo v příjemných 
vzpomínkách na život v šardické ško-
le. Všichni jsme si odnesli hezké zá-
žitky, a to i díky šikovným žákům, pe-
dagogům, provozním zaměstnancům, 
kuchařkám a vstřícnosti zřizovatele 
a sponzorů:
• Dacom Pharma Kyjov
• ZENERGO Čejč
• NEOKLAS Šardice
• MUDr. Jana Ferliková
• Kuchyně – Radek Procházka
• MUDr. Markéta Fischerová
• Tomáš Blata, Šardice 660
• SAHARA – Sahrai M.
• SRPŠ
• Obec Šardice
• Ing. Pavel Holešínský
• Ekofarma Šardice
• Božena Valeriánová
• Žampiony Morava
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Vycházející žáci 2018/2019
 

Mgr. Blanka Uhljarová

STUDIJNÍ OBORY

1. Ma. Marcia Yvone Bas – Gymnázium – Gymnázium, Velké Pavlovice
2. Nicol Bílková – Hotelnictví – Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví, Bzenec
3. Jakub Břinek – Hudební obor – Konzervatoř P. J. Vejvanovského, Kroměříž
4. Viktor Horatius – Obchodní akademie – Městská střední odborná škola, Klobouky u Brna
5. Lucie Jankůjová – Gymnázium – Stojanovo gymnázium, Velehrad
6. Karolína Krapková – Užitá malba – Střední průmyslová a umělecká škola, Hodonín
7. Kamila Matulová – Hotelnictví a turismus – ISŠ, Slavkov
8. Tereza Mikuličková – Veterinární prevence – Tauferova střední škola veterinární, Kroměříž
9. Lukáš Sáček – Informační technologie – Městská střední odborná škola, Klobouky u Brna
10. Karolína Sadílková – Analýza potravin – Střední průmyslová škola mlékárenská, Kroměříž
11. Nikol Jasmine Sahraiová – Grafický design – Střední průmyslová a umělecká škola, Hodonín
12. Miroslav Ševčík – Technické lyceum – Střední škola, Strážnice
13. Jan Vavřík – Informační technologie – Střední škola, Olomoucká, Brno
14. Eliška Veselková – Předškolní a mimoškolní pedagogika – Střední škola ped., Lerchova, Brno
15. Lenka Veverková – Gymnázium – Klvaňovo gymnázium, Kyjov
16. Jan Vykydal – Mechanik elektrotechnik – Střední škola elektrotechnická, Sokolnice
17. Simona Zahrádková – Předškolní a mimoškolní pedagogika – Střední pedagogická škola, Boskovice

UČEBNÍ OBORY

1. Adéla Bohunská – Maskérka/vlásenkářka – SOU tradičních řemesel, Brno
2. Jan Bravenec – Kuchař/číšník – Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví, Bzenec
3. Zuzana Hamšíková – Kuchařka/servírka – ISŠ, Hodonín
4. Sára Kovaničová – Kadeřnice – Střední škola, Charbulova, Brno
5. Nela Mazánková – Cukrářka – Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví, Bzenec
6. Lukáš Uhljar – Elektrikář (silnoproud) – Střední škola elektrotechnická, Sokolnice

Obecní knihovna Šardice

Nejpopulárnějším měsícem v knihov-
ně je měsíc březen, který je věnován 
knihám a nejen jim. V tomto měsíci 
je v centru zájmu čtenář a čtení, tedy 
ne kniha (předmět), ani knihovna 
(instituce), ale každý čtenář, který 
v knihovně nikdy nebyl a (zatím) ani 
být nechce. Knihovny svými službami 
a akcemi propojují čtenáře, organizace 
a instituce. Dávají možnost využívat 
své prostory, služby všem k různým 
aktivitám, napříč všemi generacemi.
V rámci tohoto měsíce byl vyhlášen 
desátý ročník celostátní akce „Bře-
zen – měsíc čtenářů“, do níž se zapoji-
la také naše Obecní knihovna Šardice. 
V průběhu měsíce měl registraci zdar-
ma každý nový návštěvník knihovny. 

Dlužníci mohli využít odpuštění pe-
nále za pozdní vrácení knih. Pro děti 
první třídy základní školy byla uspo-
řádána beseda na téma Moje první 
návštěva knihovny. Malí budoucí čte-
náři se seznámili s prostory knihovny, 
s dětskými knihami, které jsou určeny 
právě jim.
Další milou návštěvou byly děti před-
školního věku z mateřské školky. Za-
pojením do pohádkového příběhu 
o trpaslíkovi putovaly děti pohádko-
vým příběhem se svým novým kama-
rádem.
Nejmenší děti z mateřské školky na-
vštívily knihovnu v měsíci květnu 
2019.
Oblíbenou akcí je Noc s Andersenem, 
která byla pořádána ve spolupráci se 
ZŠ. Děti převážně z prvního stupně 
strávily zábavné odpoledne v knihov-

ně a seznámily se se spisovatelem 
Hansem Christianem Andersenem. 
Společně jsme přečetli nejznáměj-
ší i méně známé pohádky od tohoto 
autora a nechyběly zábavné soutěžní 
úkoly. Na závěr si děti vytvořily pa-
rádní lucerničky. Jako vzpomínku si 
každý účastník odnesl také pohlednici 
s motivem 19. ročníku Noci s Ander-
senem. Bylo to moc prima odpoledne 

 

Marie Olšerová



18

a všichni se těší na další ročník.
Středa 12. června byla slavnostním 
dnem pro děti z první třídy ZŠ, kte-
ré doprovázela paní učitelka Jarmila 
Mokrá. Obecní knihovna Šardice se 
každoročně zapojuje do projektu na 
podporu čtenářské gramotnosti „Už 
jsem čtenář – Knížka pro prvňáčka“. 
Cílem projektu je rozvoj čtenářských 
návyků žáků již od prvního ročníku 
školní docházky. Do jedenáctého roč-
níku tohoto projektu byly zapojeny 
děti první třídy naší základní školy. 
Jako odměnu za úspěšné absolvování 
projektu obdržely děti knížku pro prv-
ňáčka, původní českou novinku, která 
byla napsána a ilustrována výhradně 
pro účastníky projektu. Ve školním 
roce 2018/2019 je to kniha Kde se 
nosí krky spisovatele Miroslava Tvr-
ze a ilustrátorky Aleny Schulz. Tuto 
knížku a další odměny děti dostaly 
na památku slavnostního pasování na 
čtenáře.
V prostorách knihovny se schází ka-
ždé pondělí odpoledne od 16 do 18 
hodin Klub maminek. Každou středu 
odpoledne děti přichází na výuku an-
glického jazyka pro nejmenší, další ja-
zykové kurzy probíhají ve čtvrtek od-
poledne. Prostory knihovny jsou také 
využívány seniory, kteří se zde schází 
k tréninku s pamětí nebo k jiným spo-
lečným aktivitám.
Srdečně jsou zváni i ostatní spoluob-

čané. Přijďte se podívat, posedět, na-
hlédnout do knižní nabídky a také do 
nabídky audioknih k poslechu, které 
jsou také k vypůjčení.
Návštěvníkům knihovny jsou k dispo-
zici v současné době dva časopisy, a to 
Malovaný kraj a Krásný rok, průvodce 
na cestě ke kořenům, tradicím a k ře-
meslům.
Na druhou půlku roku 2019 jsou při-
pravovány besedy pro děti se spisova-
telkou Klárou Smolíkovou, pro ženy 
a dívky je dále na programu přednáš-
ka o hormonální jógové terapii. Přes-
né termíny budou včas sděleny buď 
přímo v knihovně, nebo na webových 

stránkách knihovny a prostřednic-
tvím letáčků.

Těšíme se na vaši návštěvu.

Otevírací doba
Středa 8:00-12:00, 13:00 - 17:00
Pátek 16:00 - 19:30

Další informace naleznete 
na stránkách knihovny:
http://knihovnasardice.webk.cz

e-mail: knihovna.sardice@seznam.cz
telefon: 734 203 090, 728 486 918

Z dění v obci

14. 4. 2019 - Vítání jara 
v Augustiniánské rezidenci
Návštěvníci si mohli zakoupit perníč-
ky, sýry, čokoládové pralinky, trubič-
ky, výrobky z vrbového proutí. Děti si 
vyzkoušely pletení pomlázky, zdobení 
medových perníčků, malování vajíček. 
Byla připravena ochutnávka jidášů, 
mazanců a pomazánek. Děti ze Šardi-
čánku vynesly zimu ze vsi – Morenu.

5. 5. 2019 - Běh naděje
V letošním roce byl sraz všech účast-
níků pochodu u cyklostezky v Hovo-

ranech a trasa vedla do areálu TJ Ba-
ník v Šardicích. Zúčastnilo se přes 57 
nadšených běžců, pěších a cyklistů, 
pro které bylo v cíli přichystáno ob-
čerstvení. Děkujeme všem zúčastně-
ným, kteří finančně přispěli částkou 
8 575 Kč a podpořili tak dobrou věc.

1.– 2. 6. 2019 - Víkend památkových 
domků
Zapojili jsme se do akce „Víkend pa-
mátkových domků“ pořádané Turis-
tickou asociací Slovácko. Cílem byla 
jednak podpora cestovního ruchu 
a turismu v obcích, jednak zvýšení po-
vědomí veřejnosti o objektech tohoto 
charakteru na území Slovácka. V naší 

obci byla otevřena Augustiniánská re-
zidence, Loyderův sklep a Chalúpka č. 
97.

7. 6. 2019 - Koncert k zahájení 
turistické sezony
Turistickou sezonu jsme zahájili ver-
nisáží grafik Kamily Raichmanové 
a prací žáků 2. ročníku oboru Móda, 
styling a media na téma – Modrotisk, 
série oděvů.
V první fázi žáci vytvořili autorský 
modrotisk, pro který se inspirovali 
podmořským světem. Dalším úko-
lem bylo vytvoření oděvu s využitím 
modrotiskové textilie. Každý tento 
úkol pojal po svém – někteří se inspi-

 

Vladimíra Benešovská
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Chalúpka č. 97
Chalúpka č. 97 je původně vesnic-
ký grunt a nejstarší doložené stavení 
v obci Šardice. Je z nepálených i pá-
lených cihel, na mlatývce a ve sklepě 
kombinovaných s kamenem. V ku-
chyni a komoře je dřevěný strop, okna 
a dveře jsou původní. Stáří domku je 
doloženo od r. 1656.
Poslední obyvatelkou byla stařen-
ka Marie Siláková (21. 3. 1894 – 
24. 3. 1991). Její vnučka Alena Foltý-
nová, nynější majitelka, z lásky a úcty 
k ní chalúpku bez dotací opravila 
a zachovala nábytek z doby, ve které 
stařenka žila.
Chalúpku je možné navštívit po celý 
rok po telefonické dohodě s majitel-
kou (tel. č. 603878007). Ostatní kon-
takty naleznete na stránce
www.chalupka-97.webnode.cz

K životu patří nejenom chléb, peníze, zisk a užitek,
ale i krása a radost, vděčnost k předkům,

láska a úcta ke kroji a starožitnostem.
(Jan Kollár)

Pranostiky

Jaký červenec, takový leden.

Když červenec pěkně hřeje, o Vánocích

se zima zaskvěje.

Když je v srpnu ráno hodně rosy, mají z toho 

radost vosy.

Když pálí srpen, bude pálit i víno.

rovali folklorem, jiní použili netradič-
ní kombinaci barev, střihu a materiálu.
Expozici si můžete prohlédnout do 
konce září.

9. 6. 2019 - 31. ročník přehlídky 
mládežnických dechových hudeb
V letošním 31. ročníku účinkovala: 
DH ZUŠ Zdounky, DH Ištvánci, DH 
Mladá muzika a mažoretky Rošťandy. 
Programem nás provázela Dagmar 
Bělíková. Pro děti byl připraven ská-
kací hrad.

Procesí za sucha před rokem 1948

Z historie

 

Josef Zajíc

V době celosvětových změn podnebí 
a z teho plynoucích výkyvů počasí si 
můžeme připomenout, jak to bylo v mi-
nulosti:
V roce 1947 bylo druhé největší sucho 
v celém 20. století. Ještě větší bylo po 
první světové válce v roce 1921. Pro Ev-

ropu bylo neštěstím, že po tak vyčerpá-
vajících válkách, kdy bylo obyvatelstvo 
oslabené, přišly takový sucha. Podvyži-
vené obyvatelstvo nebylo schopné odo-
lávat takové pandemii, jako byla Špa-
nělská chřipka (1918–1920), a zemřelo 
při ní víc lidí jak při první světové válce. 
Naše země měla veliký štěstí, že chřipka 
šla přes Evropu, částečně na jih od nás.
Sucho v roce 1947 začalo už zjara 

a skončilo až na podzim v listopadu. 
Ale aji další roky 1948–1953 byly dost 
suchý. Pod hrozbou sucha se konaly 
v kostele bohoslužby, kde se modlilo, 
aby sucho skončilo. Po bohoslužbě se 
pořádaly procesí, jako třeba pouť v Ža-
rošicích, ale tentokrát za jiným účelem. 
Účastníci se vydávali ke křížům a bo-
žím mukám v okolí obce. Mám dojem, 
že se chodilo pokaždý na jiný místo. Pa-
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Stejně jako v dnešní době i v průbě-
hu 20. století měli občané potřebu 
se scházet a vytvářeli různé spolky, 
z nichž některé i přes různé historic-
ké události přetrvaly dodnes. Jedním 
z takových spolků je Orel.
Vznik Orla jako tělovýchovné jednoty 
na začátku 20. století pramení z ne-
tolerantního vztahu Sokola ke svým 
členům, kteří byli pro náboženskou 
aktivitu ze Sokola vylučováni. Došlo 
tak k zakládání prvních tělocvičných 
odborů při katolických spolcích. Prv-
ní tělocvičné odbory byly založeny 
už v r. 1896 v Praze, v Brně v r. 1903 
a v Líšni a ve Zlíně 1902. Postupně se 
přidávaly další.
V r. 1909 se utvořilo Všeoborové sdru-
žení křesťansko-sociální v Brně. Podle 
slovinského vzoru bylo vyhlášeno po-
jmenování tělocvičných odborů ná-
zvem OREL, a to dne 31. května 1909 
na manifestačním křesťansko-soci-

álním sjezdu v Olomouci, konaném 
v rámci I. všeobecného sjezdu mo-
ravských katolíků. Na prvním sjez-
du bylo také rozhodnuto o pořádání 
I. zemského sletu Orla ve Vyškově 
v září 1909. Ten se však neobešel bez 
napadení ze strany některých sokolů 
a muselo zasahovat i četnictvo.
V dalších letech pak vznikaly jednoty 
Orla na různých místech Čech i Mo-
ravy a uskutečnily se další zemské sle-
vy Orla, v r. 1910 a 1912. Na rok 1915 
se připravoval I. slovanský slet Orla 
za účasti Slovinců, Chorvatů, Polá-
ků i návštěvy z USA. Po vypuknutí 1. 
světové války však byly veškeré pří-
pravné práce zastaveny a činnost Orla 
téměř zanikla. Když bylo jasné, že se 
válka chýlí ke konci, byla v říjnu 1917 
svolána do Brna III. říšská konferen-
ce Orla, která pak byla prvním zá-
kladním kamenem k obnově Orla v r. 
1918. Začátkem roku 1919 byl svolán 
sjezd delegátů orelských odborů s tím, 
že na tomto sjezdu se tělocvičné od-
bory Orla ruší. Vytvořil se samostat-

ný ústřední spolek „Československý 
Orel“ a byly přijaty nové stanovy.
Doba první republiky byla dobou boje 
o politickou moc ve státě mezi ně-
kolika politickými stranami, ale také 
dobou tříbení světových názorů. Ani 
Orel to tedy neměl jednoduché, jeho 
pozice byla zásluhou nepřátelství So-
kola obzvlášť těžká. Nicméně z před-
válečných 12 000 příslušníků Orla 
bylo k 31. 12. 1919 již 40 000.
V letech 1920–1921 došlo ke zřízení 
žup v celé organizaci Čs. Orla. V r. 
1921 byl schválen orelský kroj v olivo-
vě šedé barvě. Na rok 1922 byl připra-
ven orelský slet v Brně: v červenci to 
byl den žactva a dorostu a 12.–15. srp-
na 1922 vystoupení členstva, studen-
stva, závody a den národopisu. Byly 
vydány pohlednice, plakáty, sletové 
odznaky, byla zhotovena socha „Borce 
s orlem na ramenou“ od sochaře Fabi-
ánka a vyšit oficiální slavnostní prapor 
Čs. Orla podle návrhu akademického 
malíře Jana Koehlera. Hudební skla-
datel ThDr. Rudolf Šetina složil hu-

 

Ing. Jarmila Nešporová
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matuju se na proces ke křížu na Padě-
láku. Provoz na silnici byl minimální, 
takže problém to nebyl. Po cestě se lidi 
modlili litanie, kde většinú starší strý-
ček předříkával jednotlivé části litanie 
a lidé na to odpovídali, podle toho, jaká 
část modlitby to byla. Na „od všeho 
zlého“ nebo „od zhoubného sucha“ lidé 
odpovídali „vysvoboď nás pane“. V dal-
ší části litanie „abys napojil žíznivou 
zemi“ nebo „Bože, jenž ve své moci rosu 
a déšť máš“, lidé odpovídali „prosíme 
tě, vyslyš nás“. Bylo ale takový sucho, že 
ani modlení nepomohlo. Máma říkala, 
že po takovým procesí jednou trochu 
sprchlo a že tátovi aji dojetím zaslzely 
oči.
Na procesí se chodilo i z jiných důvo-
dů, například primicie (to je vysvěce-
ní mladého kněze). Poprvé sem byl na 
primiciích v roce 1946 v Brumovicích 
a vzpomínám si na cestu z Čejče. Prů-
vod šel od nádraží v Čejči polní cestú až 
do Brumovic. Vzpomínám si, jak míst-
ní lidé měli otevřený vrata a v průjez-
dech měli nádoby s pitnú vodú a hrnky, 

aby se mohli přespolní návštěvníci ob-
čerstvit. Esli tam bylo k mání aji neco 
jiného, to si už nevzpomínám. Kolem 
roku 1956 byly primicie v Mutěnicích. 
Tam sme jeli přes les na kolách a jelo 
tam dost vozů s koňmi. Osobních aut 
tenkrát bylo málo. Primicii v Hovora-
nech po roce 1960 se zúčastnilo hodně 
Šardičáku, hlavně mládeže.
V té době se dováželo z Maďarska aji 
suchý turkynisko, aby bylo aspoň něco 
na krmení. Ale takový náhradní krme-
ní nebylo moc výživný. Tenkrát po válce 
byly Čechy nejmíň poničeným státem 
ze střední a východní Evropy a hlad ne-
hrozil. Přesto Josef Stalin z politických 
důvodů nařídil poslat do Českosloven-
ska obilí a způsobil tak hladomor ve 
vlastní zemi. I když ani v Českosloven-
sku nebyl nadbytek potravin, hlad niko-
mu nehrozil, tím méně hladomor. V té 
době chybělo v přírodě 50 % vody. Ale 
i když pršelo, výnosy zemědělských plo-
din nebyly nijak velký, protože se umělý 
hnojiva používaly málo. Ale obilí bylo 
zdravější než dnes, bez těžkých kovů. 

Umělý hnojiva se začaly víc používat až 
kolem roku 1955. To Vašek G. dovezl 
odnekud náklaďáky hnojiv a ty potom 
prodával ve skladě u mlýna. Aji potom 
se hnojiva používaly v menší míře, aji 
proto, že v té době nebyla hnojiva gra-
nulovaná, ale v kusech, který se musely 
rozbíjet kladivem na menší kusy. Gra-
nulovaný hnojiva se začaly používat 
až o několik let později, ve velkém až 
v JZD kolem roku 1960. Špatná doba 
pro přírodu a tím i pro lidi, aji pro-
to, že se začaly hodně používat různý 
postřiky. Potom vznikly agropodniky, 
který tyto služby poskytovaly JZD. Stát 
si tenkrát dal za cíl docílit potravinové 
soběstačnosti. Možná by se mu to aji 
podařilo, ale za jakou cenu.
Předpovědi počasí se začaly zlepšovat 
až za meteorologických družic. Pama-
tuju se na rok 1957, kdy byla vypuštěna 
první družice země a v kině byly první 
snímky země z této družice. Bylo to fan-
tastický.
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Zajímavosti

V tomto čísle bych rád dokončil po-
vídání z minulého článku „setkání po 
půl století“ o hokejové legendě a br-
něnské hvězdě, která má vřelý vztah 
k Šardicím, o Rudolfu Potschovi. Dnes 
je to jen o ZKL Brno (Závody kuličko-
vých ložisek). Rudolf Potsch byl 6 let 
kapitánem v ZKL Brno (dnes Kometa 
Brno). V obraně nastupoval ve dvojici 
s J. Kasperem. V reprezentaci též s J. 
Kasperem a později převážnou část 
své kariéry s Fr. Tikalem. Byla to neza-
pomenutelná dvojice.
V minulém článku byla též zmínka 
o mojí sousedce paní Marii Blažkové – 
Brhelové. Ta dostala telefonní číslo na 
R. Potsche od bývalé reprezentantky, 
trojskokanky paní Šárky Kašpárko-
vé. Těch medailí od r. 1988 do r. 2006 
bylo hodně. Prostě několikanásobná 
medailistka. Uvedu dva nejcennější 
kovy, a to 3. místo (bronzová medai-
le) z olympiády 1996 z Atlanty a 1. 
místo (zlatá medaile) z mistrovství 
světa 1997 z Athén. A samozřejmě 
několikanásobná mistryně republiky 
v trojskoku. U nás bez konkurence, 
suverénní.

dební doprovod pro cvičení a sletové 
fanfáry. Šetinův pochod „Vzhůru, Orle 
slovanský“ je nejznámější orelskou 
písní a stává se i novodobou hymnou 
Orla. V průvodu bylo napočítáno 
12 000 osob v orelských krojích a 205 
praporů, za nimi 30 000 lidí v šatě 
občanském. Ve špalírech podél trasy 
pochodu bylo odhadnuto na 150 000 
přihlížejících.
Brněnský slet Čs. Orla 1922 zname-
nal pro organizaci velký úspěch doma 
i v zahraničí. Po sletu následoval vel-
ký rozmach tělovýchovné i kulturní 
činnosti: byly pořádány akademie, 
veřejná cvičení, župní slety, budová-
ny stadiony a hřiště, stavěny orlovny, 
katolické a lidové domy. Brněnským 

sletem se dostal Čs. Orel do povědomí 
české veřejnosti, dokázal, že je silnou 
složkou naší společnosti a že se s ním 
musí jednat jako s rovnoprávným 
partnerem v čsl. tělovýchově.

Pokračování v dalším vydání zpravo-
daje.

Zdroj: www.orel.cz

 

Josef Čech

Hokejové ZKL Brno. Horní 
řada: Bárta, Ševčík, Kepák, 
Jiřík, Machač, Mráz, Skopal. 
Střed: Lékař Houbal, Farda, 
Kocourek, Scheuer, Vinkler, 
Stehlík, Hrstka, Špaček, 
Tech. Ved. Kotal. Sedící: 
Přecechtěl, Meixner, Trenér 
Vaněk, Kapitán Potsch, 
Předseda Adamec, Čermý 
a Nadrchal.
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Houbové rizoto

Křehký rybízový koláč se sněhem

Vyletněné recepty

400 g směsi hub

3 ks naťové cibulky

3 lžíce olivového oleje

3 špetky soli

3 špetky čerstvě mletého pepře

2 lžíce másla

200 g rýže

800 ml zeleninového vývaru

5 lžic bílého vína

100 g nastrouhaného parmezánu

4 lžíce nasekané zelené petrželky

Těsto
250 g hladké mouky

150 g změklého másla
80 g moučkového cukru

1 vejce
1 lžíce rumu nebo zakysané smetany

3 lžíce strouhanky na posyp těsta 
špetka soli

Náplň
cca 600 g mraženého rybízu

3 lžíce cukru

Na povrch koláče
5 bílků

špetka soli
1 lžíce cukru

Očištěné houby nakrájejte na plátky. 
Cibulku nakrájejte na kolečka a ores-
tujte na oleji. Přidejte houby a restujte, 
až se z hub odpaří voda. Dochuťte solí 

a pepřem. Na másle 3-4 minuty restuj-
te propláchnutou rýži, zalijte vývarem, 
přidejte víno a za občasného míchání 
uvařte doměkka. Do uvařené rýže 

vmíchejte houby a na talíři posypte 
sýrem a petrželkou.

Dobrou chuť!

Mouku prosejte do mísy, promíchejte 
se špetkou soli a přidejte všechny další 
přísady kromě strouhanky. Vše dob-
ře propracujte, těsto zabalte do folie 
a nechejte v lednici uležet 30 minut. 

Poté těsto vyválejte a naplňte jím ko-
láčovou formu o průměru 28 cm vy-
mazanou máslem. Těsto propíchejte 
vidličkou a posypejte strouhankou. 
Rybíz promíchejte s cukrem a rozložte 

po celé ploše. Koláč vložte do vyhřáté 
trouby a pečte na 180 stupňů asi 35–
45 minut. Potřete jej sněhem z bílků 
a nechejte ještě chvíli v troubě dopéct, 
až se sníh zbarví dozlatova.
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Plán kulturních akcí v obci 2019

ČERVENEC
13. 7.

Letní noc (SDH Šardice)

27. 7.
 Myslivecké odpoledne (MS Hubert Šardice)

SRPEN
3. 8.

Šardické sklepy dokořán (Mendelův vinařský spolek Šardice)

ZAŘÍ
1. 9.

Zarážání hory (Mendelův vinařský spolek Šardice)

14.–15. 9.
Výstava drobného zvířectva (ČSCH Šardice)

27.–30. 9.
Šardický hody Obec Šardice

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz
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Pozvánky

www.slovackyrok.cz

POZVÁNKA

15. - 18. 8. 2019

Letošní Slovácky rok se koná ve dnech 
15.–17. 8. 2019. Největší událostí 
obce na Slováckém roku je účast ve 
slavnostním sobotním průvodu. Kroj 
pro účast v průvodu není předepsán, 
každý z občanů, který se průvodu zú-
častní, si může zvolit kroj podle svého 
zvážení.
Obec Šardice zve všechny, kteří mají 
jakýkoliv kroj, aby se průvodu zú-
častnili. Současně vyzýváme všechny 
účastníky průvodu, aby dbali na úpra-
vu a čistotu kroje. Prosíme, aby pone-
chali doma veškeré šperky, hodinky 
a ozdoby, které ke kroji nepatří.

                          Klub maminek a klub seniorů Šardice pořádá:   

                          

                                     

                                 v obecní hale U ORLA v ŠARDICÍCH 
Můžete prodat a rovnou i nakoupit boty, červenice, pávky, nohavice, 
spodnice a jiné součásti kroje - bereme i jiné druhy krojů (z jiných okresů)

    
     
Příjem zboží: pátek 13.9.2019 18:00 – 19:00    
Prodej zboží: sobota 14.9.2019  8:00  – 17:00    
Výdej zboží: sobota 14.9.2019 17:00 - 17:30    

Pokud máte doma nepoužívané kroje, můžete je prodat na naší burze. Burza krojů je spojená s burzou dětského a dospělého 
oblečení. Proto prosíme o dodržení uvedeného času pro příjem krojů. Během příjmu dětského oblečení nebude možnost 
kroje nosit ani nakupovat. Každý kus kroje bude řádně označen evidenčním, pořadovým číslem a cenou. Je možnost si u 
kroje celou dobu stát a prodávat dohodou. Pokud si budete psát o číslo na prodej kroje, hlaste to prosím předem. Poplatek 
za prodej bude stanoven dohodou. Více informací získáte na Facebooku „Burza Šardice“ nebo e-mailem na adrese 
burzasardice@seznam.cz  popř. telefonicky na čísle 732585262. Za každou výpomoc při burze budeme rádi.

Unikátní trvalá expozice měřidel a vah, lidová jizba a kroj, obřadní, koncertní a přednáškový sál, výstavní prostory. Vý-
stava grafik Kamily Raichmanové a prací žáků 2. ročníku oboru Móda, styling a média na téma Modrotisk, série oděvů.

OTEVÍRACÍ DOBA:
Červen – září, sobota 13:00 – 17:00, neděle a svátky 10:00 – 17:00
(na úterý až pátek je možno objednat prohlídku na tel. čísle 518 624 525, 734 203 090)

Augustiniánská rezidence
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          BURZA DĚTSKÉHO

          a dospělého oblečení 
                      JARO – LÉTO    

V obecní hale U ORLA v ŠARDICÍCH 
Můžete prodat i nakoupit dětské oblečení, obuv, hračky, kočárky, kola atd.
     

Příjem zboží: pátek 29.3.2019 14:00 – 17:30     
Prodej zboží: sobota  30.3.2019   8:00 – 17:00   
Prodej zboží: neděle 31.3.2019   9:00 – 13:00    
Výdej zboží: neděle 31.3.2019 17:00 – 18:30    
                    
      
Věci do burzy se berou čisté, bez fleků a bez dírek!!!

Všechny věci označte evidenčním číslem, pořadovým číslem a cenou. O pořadové číslo a formuláře si 
napište na burzasardice@seznam.cz nebo na Facebooku Burza Šardice, popř. na tel. 732585262.
Kdo má zájem vypomáhat, může se taky přihlásit, budeme rádi. J

Knihu Kyjovsko z nebe je možné zakoupit na OÚ za 300 Kč

PODZIM - ZIMA

13. 9. 2019
14. 9. 2019
15. 9. 2019
15. 9. 2019
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Poznávací omalovánky regionu Hodonínsko
Obec Šardice se zapojila do projektu společnosti BONUS CARD, která vydala Poznávací omalovánky re-
gionu Hodonínsko, Kyjovsko, Strážnicko a Veselsko. Tyto poznávací omalovánky hravou formou ukazují 

krásu a rozmanitosti regionu.
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Oslavy v ZŠ

Zahradní 
slavnost
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Příspěvky do následujícího vydání dodejte na adresu zpravodajobcesardice@gmail.com nebo na OÚ Šardice do 1. září 2019. 
Sazba a tisk: A studio group, spol. s r. o.

Přehlídka dechových hudeb

Dopravní den v 1. třídě

Poznávací zájezd do Vídně

Naši senioři zpátky do školy


